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 مستدام BIMلتحقيق الاستدامة طوال دورة حياة المبنى نحو نموذج  BIMتطبيق 

بدوي محمد جودة عبد الله  

 جامعة الفيوم - كلية الهندسة - قسم الهندسة المعماريةمدرس ب

 الملخص:

ت امل مأو نموذج  مدخلعدم وجود أيضكككا ، وبجوانبها والاسكككتدام  (BIM)التداخل الغير مدروس بين يعالج البحث مشككك    

 أ تحييق  لاك (BIM)بناء  مع وماتنمذج  دم الاسككتفادم من كم انات تيني  لتفعيل وتنفيذ الاسككتدام   أ أم مشككروا  واا هيات  وع

 ري . لذلكبشكك كاهتياجاتسككتدام  جميع جوانب الا تحييق ودعم لما لا أعسككلاالجدوى من المشككروا أو التشكك يل المعمارم  ين دو  

 BIMين ، وكدارم العلاق  بداخل المشككككروعات  واا دورم هياتهامسككككتدام ل ت بيق  BIMيهدف البحث كلى كنشككككاء وتحييق نموذج 

شغيل البينأوالاستدام  س  وتح يل وذلك من خلااوالاستدام .  BIMبين  المشترك ، والحصوا ع ى أ ضل أداء ل ت  الاستدام  درا

. وكذلك معالج  راالمحاكام مؤشكراتها ومعايي التأ تم  حصكها وتحديداامن خلاا التينيات والأدوات الحديث   اوكم انات التعامل معه

عمل مراجع  بوالاستدام  وكذلك التداخل بين المنصات المخت ف  وعدم وجود منص  واهدم تيوم  (BIM)التداخل الغير مدروس بين 

تدام  المخت ف  وكذلك جوانبهاوتيييم ل ل  الجانب  وتعييم الاسككككككتفادم من ع ىويركز البحث . نيا  ومؤشككككككرات نيم تيييم الاسكككككك

تراتيجيات لتأسيس ومحاول  تفعيل اذه الاس تحييق الاستدام  التأ يم ن تفعي هااستراتيجيات  كلىبالإضا    .(BIM)ـكككككالت نولوجأ ل 

فها لتسككهيل . ثم تم جمع مؤشككرات الاسككتدام  ذات الصكك   بأداء جوانب المشككروا وتصككنيالمبنأوترسككيا الاسككتدام  خلاا دورم هيام 

لتداخل اتم  حص وكظهار كم انات  علاوم ع ى ذلك .المت ور والمتيدم BIMدور  ع ىمن خلاا التأكيد  .BIMالربن مع منصككككات 

م اسكككككتنتاج ت  أ النهاي ام  ب ريي  متوازن . وكم اني  توظيفها  أ دعم جوانب الاسكككككتد BIMبين الاسكككككتدام  والعديد من منصكككككات 

دام خلاا دورم المسككت BIMوالاسككتدام  لتحييق نموذج  BIMبين  أنيبلا ليغشككتلا  ي باقوالمتداخ   وصككيا   منهجي  لإدارم العلاق  
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ABSTRACT 

The research addresses the issue that there is no an integrated approach or model to activate and 

implement sustainability in a project throughout its life and not benefit from the potentials of Building 

Information Modelling (BIM) technology in achieving and supporting all sustainability aspects as a 

human need. Therefore, the research aims to establish and achieve a Sustainable BIM Model for 

applying within projects throughout their life cycle, managing the relationship between BIM and 

sustainability, and obtaining the best interoperability performance. Consequently, sustainability and 

the potentials of dealing with it by modern techniques and tools were investigated and identified to 

simulate its indicators and criteria. Besides, strategies to establish sustainability that can be activated. 

Then related sustainability indicators to the performance of project aspects were collected and 

categorized to facilitate linking with BIM platforms. Moreover, the potentials of the overlap between 

sustainability and many BIM platforms were examined and demonstrated, and their employability in 

supporting sustainability aspects in a balanced manner. Eventually, a methodology to manage the 

relationship between BIM and sustainability was deduced and formulated to achieve a Sustainable 

BIM Model during a building life cycle. 

Keywords: Building Information Modelling (BIM); Sustainability aspects; stakeholders; Life 

Cycle Assessment (LCA); Sustainable BIM Model. 
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